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Mozaik

Egy évtized telt el azóta, hogy szinte teljesen 
leégett a Bocskai utcában egy társasház fel-
ső szintje. Hónapokig húzódott a kárrende-
zés, a helyreállítás. Majdnem két év kellett, 
hogy a lakók visszatérhessenek otthonaikba. 
Az eset olyan élénken él az emlékezetükben, 
mintha tegnap történt volna.

– Ezúton is szeretném mindenkinek megkö-
szönni, hogy a pontosan ma tíz évvel ezelőtti 
szerencsétlen helyzetünkben annyian kiállta-
tok mellettünk, önzetlenül segítséget nyújtot-
tatok lehetőségeitekhez mérten. Nem lehe-
tünk elég hálásak, még egyszer köszönet min-
denkinek – írta közösségi oldalán Bardon 
József – Joci – saját bevallása szerint még min-
dig elszoruló szívvel. – Hogy emlékszem-e, 
mikor és hogyan történt? – kérdez vissza. – 
Hát persze, én hívtam a rendőrséget. 2014. 
június 13-a volt, péntek, telihold… 
Mielőtt rátérünk a tíz évvel ezelőtti történetre 
elárulja, a mostani bejegyzését egy dolog ve-
zérelte: a hála. Sokan segítettek a bajban. Ba-
rátok, ismerősök, a városvezetés és máig név-
telenül maradt ismeretlenek. Ennyi idő eltel-
tével is fontosnak érezte, hogy megköszönje 
mindenkinek, aki anyagilag, tárgyakkal, esz-
közökkel, �zikai erejével, szakmai tudásával, 
kapcsolataival vagy csupán jelenlétével hoz-
zájárult ahhoz, hogy könnyebb legyen átvé-
szelni ezt a nehéz, embert próbáló helyzetet.
2014. június 13-án negyed 4-kor az akko-
ri közös képviselővel éppen a folyamatban 
lévő tetőfelújítás miatt egyeztettek. Fel akar-
ták függeszteni a munkákat, mert nem vol-
tak megelégedve a minőséggel és a biztonsá-
gi intézkedésekkel sem. Azt már egy lakótár-
sa, Horváth Rita teszi hozzá, hogy két nappal 
korábban hívni kellett a tűzoltókat, mert a ki-
vitelező a rekkenő hőségben a tetőn hagyta a 
gázpalackot, és attól tartottak, hogy berob-
ban. Rita egyébként éppen a Balatonra tar-
tott, amikor a lánya értesítette arról, hogy ég a 
ház. Visszafordult, és amikor a párjával a vá-

ros határába értek, döbbenten nézték a hatal-
mas füstfelhőt és kérdezték: Ez a mi házunk? 
Szomorú szívvel konstatálták, hogy bizony 
az. Eközben már helyszínen voltak a tűzol-
tók. A lángok olyan gyorsan terjedtek, hogy 
alig jutott idő menteni az épületben lévő ér-
tékeket. 
– Egy pár dolgot tudtunk megmenteni, hűtőt, 
mosógépet és azt a háromszáz kilós zongorát, 
amit az akkor még óvodás Gerda lányom ka-
pott kölcsön. Négyen alig tudtuk becipelni, de 
ketten kihoztuk – idézi fel. Nagyjából minden-
kinek mindene odalett. Ami nem égett el, azt 
a hatalmas hő vagy az oltásnál használt víz tet-
te tönkre. Egy emberként mozdult meg akkor 
a város, jöttek a városvezetők, barátok, isme-
rősök. Mindenkinek sikerült megoldani a lak-
hatását, ki erőműves, ki önkormányzati lakás-
ba került. Szépen lassan szert tettek minden 
szükséges holmira. – Annyi ruhánk maradt, 
ami rajtunk volt – mondja Bardon József. 
Mint elárulja, tudván, hogy egy gyerek még 
egy apró játék elvesztését is nehezen éli meg, 
ők arra koncentráltak, hogy kislányuk lelke ne 
sérüljön. Igyekeztek azzal vigasztalni magu-

kat, hogy úgy is fel akarták újítani a lakást. Ez 
a fajta felújítás azonban – ahogy megtapasztal-
ták – egészen más volt. 
Ehhez Rita is hozzáfűzi, hogy fél év elteltével 
megjelent a biztosító képviselője, hogy újra 
felmérje a károkat. Addig semmi nem történt, 
„csak” állagmegóvás, ami milliókat vitt el. A 
tetőtérben a lányok szobája volt, a tető állag-
megóvását szolgáló ponyvát tartó oszlopokat 
a márvány burkolólapokba fúrták bele. A kár-
szakértő azt mondta, itt egy fugatisztítást tud 
elszámolni. A földszinti fürdőszoba ajtaja ese-
tében – amit a füst, hő és víz tett tönkre – a 
szakértő csak a szárfát tartotta cserélendőnek, 
magát az ajtót nem. Joci hasonló tapasztalata-
it egy sokatmondó gondolattal foglalja össze: 
A lakásbiztosítás nem szeretetszolgálat. Példa-
ként említi a fűtésrendszert, aminek földszinti 
elemeit természetesen nem érintették maguk 
a lángok, de másfél-két évig állt a víztelenített 
rendszer, amitől a vezetékek korrodáltak. 
A tetőfelújítással megbízott vállalkozó megbí-
zásából munkát végző embert a bíróság vét-
kesnek találta. Hogy mennyi büntetést kapott, 
arra Joci nem emlékszik, de arra igen, hogy 
az okozott kárt nem tudta megtéríteni. A lelki 
terheken túl mindenkinek jelentős anyagi kára 
is keletkezett. 
Mint Rita meséli, ők is erőműves lakásba köl-
töztek, ami nagy segítség volt, de így is nagyon 
nehéz volt ez az időszak. Természetesen �zet-
ni kellett a bérleti díjat, de a hiteltörlesztést is. 
Amint tehették, azonnal visszaköltöztek. Nem 
volt még konyha, nem voltak bútorok, matra-
con aludtak. Mára eltüntették a tűz nyomait az 
épületről, de ők nem felejtették el, kissé suta 
szófordulattal élve, mindenkinek beleégett az 
emlékezetébe.                                             Szabó V.

Tíz éve történt a tűzeset
Fotók: Paksi Hírnök/archív
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Pakson találtak otthonra
Fiatalon új otthont teremteni, korábban is-
meretlen városban letelepedni teljesen ter-
mészetes. Ha valaki az ötvenes évei-ben köl-
tözik el a városból, ahol az addigi életét leél-
te, az még ritkaságnak számít napjainkban 
is, amikor a mobilitás egyre nagyobb teret 
nyer. Margitai Erzsébet – Böbe – nem sokat 
teketóriázott, követte kisebbik �át, aki az 
atomerőmű építésére érkezett. Néhány hó-
napja pedig teljes a család, nagyobbik �a is 
Paksra költözött. 

A Kishegyi úti óvodában dolgozik tavaly 
november óta Margitai Erzsébet. Szolid, de 
büszke mosollyal újságolja, hogy már van 
olyan szülő, aki gyermeke beíratásánál azt 
mondta, Böbe nénihez szeretnének kerül-
ni. Az óvodában nagyon gyorsan befogad-
ták, sőt már az állásinterjún is csupa pozi-
tív benyomás érte, az óvodavezető – a most 
nyugdíjba vonuló Bosnyák Zoltánné – nyi-
tott szívvel fogadta, akárcsak a kollektíva, 
ahol – mint számba veszi – két földije is van. 
Tavaly októberben került sor az említett ál-
lásinterjúra, amelyet megelőzött �a „akciója”. 
Bence, aki 2016 óta él Pakson, egy barátjával 
felkereste az óvodavezetőt, akinek elmond-
ták, hogy volna egy nagymama, aki szeret-
ne az unokája közelébe költözni, vajon kap-
hat-e munkát. Böbe néhány héttel később 
már a Kishegyi úti tagóvoda kollektíváját 
erősítette. A döntés nem volt nehéz számá-
ra, kétség sem volt benne, hogy ott szeret-
ne élni, ahol a �a és családja, beleértve uno-
káját, aki lassan két esztendős. – Miskolcon 
születtem, s ott éltem 55 évig. Mostanra vi-
szont már meghaltak a közeli hozzátartozó-
im, már nincs, ami a városban tartson. Min-
denki itt van, aki számomra fontos – mondja. 
Párja sem hezitált, Böbe nagyobbik �a, Lász-
ló érkezésével pedig már tényleg teljes a csa-
lád itt, Pakson. A várost gyorsan megszeret-
ték. – Nyugodt, csendes város. Azt tapaszta-
lom, hogy itt barátságosak és segítőkészek az 
emberek. Örülök, hogy rengeteg a �atal, hi-
szen a jövőt ők jelentik – fogalmaz. Saját tör-
ténetükhöz visszatérve felidézi azt az idősza-
kot, amikor Bence még egyetemistaként be-
jelentette, hogy Pakson, az atomerőműben 
szeretné tölteni a szakmai gyakorlatát. – Leg-
szívesebben azt mondtam volna, hogy ne, de 
láttam, hogy ez nagyon fontos neki. Aztán 
a Paks II.-höz került, hogy tanuljon, fejlőd-
jön. Látom, hogy élvezi, szereti, amit csinál. 
A párját is itt találta meg – meséli. Természe-
tesen nagyon nagy húzóerő volt Böbe számá-
ra, hogy unokája közelében lehet. Menyével, 

Franciskával – mint mondja – óvatosan köze-
ledtek egymás felé, igyekeztek egymást meg-
ismerni. Mostanra kialakult a mindenki szá-
mára komfortos kapcsolat. Gyakran benéznek 
a mamához az óvodába is, a nagyszülői segít-
ség pedig mindkét fél számára öröm: a �atalok 
nyugodtan szervezhetnek maguknak néhány 
programot, hisz’ gyermekük jó kezekben van. 
– Nagyobbik �am is rajong az unokaöccséért, 
szívesen van vele. 
Böbe büszke a gyerekeire, mindketten önel-
látók voltak már egyetemistaként. Diákmun-
kát vállaltak, megesett, hogy éjszaka dolgoz-
tak, másnap pedig mentek az egyetemre. Ben-
cének nagyon komoly szerepe van abban, 
hogy a bátyja is Paksra költözött. Az idősebb 
�ú ugyanis előbb az egészségügyben helyezke-
dett el, képalkotó diagnosztikát tanult, de öcs-
cse unszolására pályát módosított, villamos-
mérnök diplomát szerzett, és röviddel később 
a Paks II. munkatársa lett. Mint mondja, Fran-
ciska, aki reaktor�zikus, ősszel szeretne visz-
szamenni dolgozni. Ők pedig tudnak bármi-
kor vigyázni az unokára. Például a nyári szü-
netben is, hiszen az az óvónéniknek is jár. Ha 
már a munkára terelődik ismét a szó, kitér 
arra, hogy vannak orosz gyerekek is a Kishegyi 
úti tagóvodában. – Nagyon közvetlenek, annyi 
szeretet van bennük, örömmel játszanak a tár-
saikkal. Mindenben aktívan részt vesznek, és 
olyan büszkék vagyunk, hogy megtanulják a 
magyar verseket, dalokat – jegyzi meg. 
Akárcsak édesanyja, Plásztán Bence is re-
mekül érzi magát Pakson. A Paks II. Zrt.-
nél részmunkaidős mérnökként kezdett 
dolgozni. Mint elárulja, munkahelyi vezetői 
a teher alatt nő a pálma elvet alkalmazták, 

és mindig komoly kihívásokat jelentő, izgal-
mas feladattal bízták meg. Januártól ő a tár-
saság első junior főmérnöke, amit nagyon 
megtisztelőnek tart. Gyakorlatilag kettős 
szerepköre van: elsősorban a több szakterü-
letet érintő, vagy egyik szakterülethez sem 
sorolható központi feladatok koordinálásá-
ban vesz részt, illetve közvetlenül támogat-
ja a műszaki igazgató és a műszaki főmér-
nök munkáját. – Az erőmű tervezése, létesí-
tése izgalmas feladat. A telephelyen komoly 
tempóban folyik a munka, de mindent, ami 
odakint történik, azt műszaki dokumentu-
mok, egyeztetések, engedélyezések alapoz-
ták meg. Ha ennek a komplex munkának 
az eredményeként a munkaterületen az el-
várt műszaki tartalom jelenik meg, ami-
ért mi heteken, adott esetben hónapokon át 
dolgoztunk, elégedettek lehetünk – mond-
ja. Míg munkájában az izgalmas, nehéz fel-
adatokat szereti, addig Paks esetében éppen 
a nyugodtságot említi előnyként. Az ország 
közepén van, gyorsan el lehet jutni bárho-
va. Egyébként pedig kifejezetten nyugodt. 
Mi a lakótelepen lakunk, és imádjuk, hogy 
az ablakunktól néhány méterre csiripelnek a 
madarak – említi. Felesége egyébként szin-
tén viszonylag messziről, Szegedről érkezett 
ide. – Mi gyakorlatilag feltettük az életünket 
ennek a projektnek a megvalósítására, mert 
hiszünk a szükségességében. Pakson pedig 
otthonra találtunk – fogalmaz Bence, aki azt 
is elárulja, nagyra értékelik, hogy édesany-
ja és bátyja is követték őt Paksra. – Jó érzés, 
hogy nekik is fontos, hogy jelen legyenek a 
gyermekünk életében – összegzi. 

Vida Tünde

Fotó: Szaffenauer Ferenc
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Közélet

Intézményi felújítások, karbantartások

Fejlesztés a szociális központban

Ablakok cseréje az Életfa idősek otthoná-
ban, rámpa kialakítása az Eötvös utcai tag-
óvoda konyhájánál és a lussoniumi őrtorony 
állagmegőrző festése. Többek között ezek a 
feladatok szerepelnek idén az önkormány-
zat intézményi munkáinak listáján. A brut-
tó 65 millió forintos keretből a felújítások, 
karbantartások mellett elvégzik a tisztasá-
gi festéseket is a DC Dunakom Zrt. munka-
társai.

A sóstói gyermektárbor tisztasági festése és a 
redőnyök karbantartása, valamint a Csengey 
Dénes Kulturális Központ és a Cseresznyés-
kert Erdei Iskola tisztasági festése már elké-
szült az idénre, az önkormányzati fenntartású 
intézményekben tervezett, felújítási, karban-
tartási, festési munkák közül. A jóváhagyott 
listán mindemellett öt óvodai munka szere-
pel: az Eötvös utcai tagóvodában rámpát ala-
kítanak ki a konyhánál, a Vörösmarty utcai 
tagóvodában LED-esre cserélik a régi típusú 
lámpákat, a Kishegyi úti tagóvodában 18 da-
rab vécét cserélnek újra, ugyanitt lecserélik a 
csoportszobák teraszai fölött lévő napellenzők 
vásznait, az I�úság úti tagóvodában pedig két 
játéktároló faházat telepítenek a rossz állapotú-
ak elbontását követően. Döntés született arról 
is, hogy megtörténik a lussoniumi őrtorony 
állagmegóvó festése, és folytatódik az ablakok 
cseréje a Paksi Életfa Idősek Otthonában, idén 

21 darab új nyílászárót építenek be. Tisztasági 
festés mindegyik tagóvodában, a Paksi Bóbi-
ta Bölcsődében, a Dunakömlődi Faluházban, 
a Paksi Városi Múzeumban és a Paks Kistérsé-
gi Szociális Központban zajlik még a követke-
ző hónapokban. Az intézményi karbantartás 
keretében a Dunakömlődi tagóvoda Pillan-
gó csoportjában csiszolják, lakkozzák a par-
kettát, és tervben van az óvoda kerítésének fel-
újítása is. A tervek között szerepel emellett a 
Paksi Bóbita Bölcsőde I�úság úti telephelyén 
új csoportok megnyitásához szükséges felada-
tok elvégzése, a Paksi Pákolitz István Városi 

Könyvtár emeleti ablakainak külső tisztítá-
sa, valamint Dunakömlődön, a Béke utca 13. 
szám alatti épületben múzeumi raktár kiala-
kítása és fűtésrendszer kiépítése. A munkála-
tokról az intézményvezetőkkel történt egyez-
tetést követően dönt minden esztendőben az 
önkormányzat. A feladatok elvégzésére a DC 
Dunakom Zrt. kapott megbízást vállalkozási 
szerződésének keretében. Az intézményi tisz-
tasági festésekre bruttó 34 millió, az intézmé-
nyi karbantartásokra bruttó 15 millió és az in-
tézményi felújításokra bruttó 16 millió forint 
áll rendelkezésre.                                               -dsz-

Bővítette gépjárműparkját a 
Paks Kistérségi Szociális Köz-
pont. Az új autóval javulnak az 
intézmény támogató szolgál-
tatásának működési feltételei. 
Az akadálymentesítés költsé-
geit Paks Város Önkormány-
zata vállalta.

A Slachta Margit Nemzeti Szoci-
álpolitikai Intézet pályázati támo-
gatásával bővült a Paks Kistérsé-
gi Szociális Központ gépjármű-
parkja. A pályázati programban 
használt gépjármű vásárlására 
nyújtottak hozzájárulást támo-
gató szolgálatoknak, ezzel javítva 
a működési feltételeiket. A paksi 
intézmény összesen tizenhárom 
autóval dolgozik húsz települé-
sen, a feladatokat közel száz kol-
légával végzik el. 

Borbás László, a Szociális Köz-
pont intézményvezetője el-
mondta, hogy Paks területén 
közel ötven ellátottnak nyúj-
tanak támogató szolgáltatást 
folyamatosan, négy munka-

társsal. A támogató szolgálta-
tás személyes segítést, szállí-
tást és egyéb segítő tevékenysé-
get jelent. Az intézményvezető 
szerint a tíz millió forint érté-
kű pályázatnak köszönhetően 

könnyebben, kényelmesebben, 
komfortosabban tudják szállí-
tani a fogyatékkal élőket, illetve 
végezni a segítői tevékenységet.
Paks Város Önkormányzata 
vállalta a kisbusz akadálymen-
tesítéséhez szükséges költsége-
ket. Szabó Péter polgármester 
azt mondta, hogy a rámpa be-
szerelése mellett elvégzik a ke-
rekesszék biztonságos rögzí-
téséhez szükséges négy-, vala-
mint a kerekesszékben utazók 
számára a hárompontos biz-
tonsági öv beszerelését. A pá-
lyázat előírásának megfelelő-
en a szükséges változtatásokat 
ez év decemberéig kell elvégez-
ni. A támogató szolgálatnak ez 
már a második nyertes pályáza-
ta volt.                                             

Ru� A.

Fotó: Babai István/archív

Fotó: TelePaks
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Közélet

Gyermekétkeztetés 
a nyári szünidőben

Három héten át 
táboroztatnak

Paks Város Önkormányzata 
idén is biztosítja a nyári szüni-
dei gyermekétkeztetést. Feke-
téné dr. Féhr Nikolett, a Pak-
si Polgármesteri Hivatal Szo-
ciális Csoportjának vezetője 
úgy tájékoztatott, hogy a gyer-
mekvédelmi törvény értelmé-
ben a települési önkormány-
zat számára kötelező feladat, 
hogy ingyenesen biztosítson 
ebédet a rendszeres gyermek-
védelmi kedvezményben ré-
szesülő, hátrányos helyzetű és 
halmozottan hátrányos hely-
zetű gyermekeknek, amennyi-
ben ezt a törvényes képviselők 
kérik. Azt is elmondta, hogy a 
Paksi Polgármesteri Hivatal má-
jusban tájékoztató levelet kül-
dött minden hátrányos helyze-
tű gyermeket nevelő családnak 

a szünidei gyermekétkeztetés le-
hetőségéről, valamint megkap-
ták az igényléshez szükséges 
nyilatkozatot is. A megadott ha-
táridőig tizenöt család, huszon-
két gyermeket érintően adott le 
igényt a nyári gyermekétkezte-
tés igénybevételére. Az önkor-
mányzat június 24-től augusztus 
23-ig, negyvennégy munkana-
pon biztosítja ezt az érintettek-
nek. Az ebédet június 24. és au-
gusztus 3. között a MELO-TEX 
K�. konyhájáról, augusztus 5. és 
23. között pedig a Paksi Bóbita 
Bölcsőde konyhájáról vihetik el 
ételhordóban. Paks településré-
szeire naponta 11.30 és 13 óra 
között szállítják ki az ebédet az 
érintetteknek a Paks Kistérségi 
Szociális Központ segítségével.                                     

-ra-

Az idén is lesz nyári napkö-
zis tábor Pakson annak ellené-
re, hogy már nincs lehetőségük 
az önkormányzatoknak a koráb-
bi Erzsébet-táborok megtartásá-
ra pályázni.  A témában megtar-
tott sajtótájékoztatón Szabó Pé-
ter polgármester kiemelte, hogy 
a gyermekek napközbeni ellátá-
sáról a nyári szünetben minden-
képpen gondoskodni kell, ezért 
döntöttek arról, hogy önkor-
mányzati forrásból biztosítanak 
keretet táborok megtartására. Jú-
lius 8-án kezdődik az első tur-
nus, amelyet további kettő követ 
majd, mindegyik egy hétig tart. 
A táborok bázisa a Csengey Dé-
nes Kulturális Központ és a Paks 
Kistérségi Szociális Központ lesz. 
Borbás László, a szervező szociá-
lis központ vezetője úgy tájékoz-

tatott, hogy közel 180 gyermek 
jelentkezett a táborokba. Hozzá-
tette, hogy több mint 50 szerve-
zet önkéntes együttműködésével 
valósulnak meg a programok a 
táborokban, ahol étkezést is biz-
tosítanak a gyerekeknek. A szer-
vezők a jelentkezésnél előnyben 
részesítették a hátrányos hely-
zetű családok gyermekeit, és �-
gyeltek arra, hogy mindenki leg-
alább egy turnusban részt tud-
jon venni. Borbás László felhívta 
a �gyelmet, hogy ha valaki nem 
tud élni a lehetőséggel, mihama-
rabb jelezze, hogy más gyermek 
kerülhessen a helyére. Az önkor-
mányzati napközis nyári táborral 
kapcsolatban további információ 
a Paks Kistérségi Szociális Köz-
pont elérhetőségein kérhető.

-se-

Címlapon: Tolna vármegyében őszi árpát 12 303 hektárnyi területen 
vetettek a gazdák, gyakorlatilag végeztek a betakarítással, a termésát-
lag 4,8 tonna. Az őszi búza aratása folyamatosan zajlik, ebből a ga-
bonaféléből 39 ezer hektáron vetettek a vármegyében, a termésátlag 
4,8 tonna. A repce betakarításán szintén dolgoznak, mégpedig 11 ezer 
hektáron. E növény hatvan százalékát már le is aratták, a termésátlag 
hektáronként 2,5 tonna. A már betakarított területeken a tarlóhán-
tást és a szalmabetakarítását is folyamatosan végzik a termelők. Az 
országban egyébként őszi árpából összesen 260 ezer hektáron vetet-
tek a gazdák, több mint a fele van már betakarítva, a termésátlag hek-
táronként 5,7 tonna. Őszi búzát 865 ezer hektáron vetettek aminek a 
harmada már le van aratva, a termésátlag 5,6 tonna. A gazdálkodók 
már a repcét is vágják, ebből a növényből országosan 174 ezer hektá-
ron vetettek. A repce harmada már a tárolókban van, a termésátlag 
hektáronként 2,7 tonna. Forrás: teol.hu, fotó: Babai István

Fotó: Szaffenauer Ferenc/archív

Fotó: TelePaks
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Közélet

Két buszt tesztelt a közlekedési cég

A gimnázium két diákja kapott elismerést
A sokéves hagyományhoz hűen idén is át-
adta a dr. Tarisznyás Györgyi-díjakat a Vak 
Bottyán Gimnázium Öregdiákjai Egyesü-
lete. Az elismerést minden esztendőben a 
Paksi Vak Bottyán Gimnázium két tehetsé-
ges diákja veheti át. 

A Vak Bottyán Gimnázium Öregdiákjai 
Egyesülete hozta létre a dr. Tarisznyás Györ-
gyi díjat, amit minden évben az iskola két 
tehetséges diákja vehet át két kategóriá-
ban. Kiemelkedő teljesítménye és közösségi 
munkája elismeréseként idén humán kate-
góriában Bedecs Tamás, míg reál kategóriá-
ban Nős Botond vehette át a díjat az egyesü-
letet képviselő dr. Harmat Gabriella elnöktől 
és dr. Hanol János alelnöktől. 
Bedecs Tamás 11.H osztályos tanuló rend-
szeresen kiváló eredménnyel szerepel vers- 
és prózamondó versenyeken (pl. Heliko-
ni Ünnepségek, Pákolitz István versmondó 
verseny). Tavasszal közel négyszáz indu-
ló közül a Fedorka-SoseVolt VersNap vers-
mondó verseny országos döntőjében bronz 
minősítést szerzett. Felkészítő tanára Rompf 
Gabriella. Emellett az Atomerőmű Sport-
egyesület eredményes sportolója kajak-ke-
nu sportágban.

Nős Botond 11.H osztályos tanuló tavasszal 
a Szilárd Leó Tolna vármegyei Fizikaverse-
nyen 3. helyezést, a Zrínyi Ilona Matemati-
kaversenyen szintén megyei 3. helyezést ért 
el. Emellett a Nemzetközi Kenguru Mate-
matikaverseny megyei fordulójában 10. he-
lyezést ért el. Felkészítő tanárai Balog Va-
léria, Horváthné Szabó Julianna és Richter 

Gabriella. A két végzős tanuló neve felkerül 
az iskola dicsőségfalára. 
A Vak Bottyán Gimnázium Öregdiákjai Egye-
sülete éves közgyűlésén mindig első napirendi 
pont a díjak átadása, ám idén rendhagyó mó-
don nem akkor, hanem később történt meg, 
mert a diákok éppen kiránduláson voltak.                                             

Kohl Gy.

Májusban és júniusban is lehe-
tősége volt kipróbálni egy-egy 
tesztbuszt a Paksi Közlekedé-
si K�.-nek és a helyi utazókö-
zönségnek. Mindkét járművet 
a BYD Europe B.V.-vel kötött 
megállapodás alapján kapta 
meg kipróbálásra a cég.

Május 22-én érkezett meg és 31-
ig volt a Paksi Közlekedési K�.-
nél az az elektromos busz, amit 
a BYD Europe B.V.-vel kötött 
megállapodás alapján kapott ki-
próbálásra a cég. A bemutatott 
K9UD típusú autóbuszt 2022-
ben gyártották. A 12,2 méter 
hosszú, 5,9 méter tengelytávolsá-
gú, alacsonypadlós gépjárművet 
kétszer 150 kW csúcsteljesítmé-
nyű elektromotorral szerelték, 
melyet egy 422 kWh nominális 
teljesítményű vontatóakkumu-
látor-csomag szolgál ki. A gyár-
tó adatai szerint ez a teljesítmény 

az egyidejűleg maximálisan ki-
lencven utas befogadására képes 
busz számára akár 450 kilométe-
res hatótávot is lehetővé tehet. Az 
utasok díj�zetés nélkül próbál-
hatták ki a buszt az 1, az 1/A és 
a 2 vonalon, ezenfelül az MVM 
Paksi Atomerőmű Zrt.-vel kö-
tött megállapodásnak megfele-
lően a város és az atomerőmű te-

lephelye között az erőmű dolgo-
zóinak szállításában is részt vett. 
Nem sokkal később, június 18-
án újabb tesztbusz érkezett Paks-
ra, és június 30-ig volt a város-
ban kipróbálásra. A csuklós elek- 
tromos buszt szintén a BYD Eu-
rope B.V.-vel kötött megállapo-
dás alapján kapta meg kipróbá-
lásra a Paksi Közlekedési K�. A 

B18E01 típusú autóbusz 18,15 
méter hosszú és háromtengelyes. 
Az alacsonypadlós gépjárművet 
kétszer 150 kW csúcsteljesítmé-
nyű elektromotorral szerelték, 
melyet egy 511 kWh nominá-
lis teljesítményű vontatóakku-
mulátor-csomag szolgál ki. Ez a 
teljesítmény az egyidejűleg ma-
ximálisan 140 utas befogadásá-
ra képes busz számára akár 420 
kilométeres hatótávot is lehető-
vé tehet a gyártó adatai szerint. 
Az utasok díj�zetés nélkül pró-
bálhatták ki a buszt az 1-es vo-
nalon. Ez már a nyolcadik gyár-
tó tizenegyedik típusú tesztjár-
műve volt, amit a küszöbön álló 
�ottabővítés előtt lehetőség nyílt 
testközelből megismerni an-
nak érdekében, hogy megtalál-
ják azt a típust, amely minden 
szakmai és utasigénynek megfe-
lel a paksi helyi buszközlekedés-
ben.                                             -kgy-

Forrás: paksbusz.hu

Fotó: magánarchívum
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Atomerőmű

A Pakson épülő atomerőmű 
is téma volt a bécsi konferencián
A nukleáris iparban alkal-
mazott tudásmenedzsment-
ről, a tudásmegosztásról és a 
humánerőforrás-fejlesztésről 
rendezett konferenciát a Nem-
zetközi Atomenergia-ügynök-
ség. Az esemény nyitónap-
ján elhangzott, hogy a Paks 
II. projektben felhasználják az 
üzemelő blokkokon felhalmo-
zott több mint negyven évnyi 
tapasztalatot. 

Tizenöt ország nukleáris szak-
emberei sereglettek össze an-
nak az ötnapos konferenciának 
a nyitónapján, amit az ENSZ 
Nemzetközi Atomenergia-ügy-
nöksége Bécsben rendezett. 
Több kulcsfontosságú kérdés: a 
szakemberképzés, a tudásmeg-
osztás és a humánerőforrás-me-
nedzsment is terítékre került, a 
résztvevők megismerhették az 
egyes atomerőművekben alkal-
mazott módszereket, köztük a 
Paks II. Zrt. gyakorlatát. Griljov 
Róbert, a társaság ügyvezető 
igazgatója beszélt arról, milyen 
válaszai vannak a cégnek a hu-
mánerőforrás-menedzsment 
és a szakemberképzés területén 
felmerülő kihívásokra. 
Mint elhangzott, a Paks II. Zrt. 
több képzési programot is kínál 
az atomenergia iránt érdeklő-
dőknek. Középiskolások és fel-
sőoktatásban részt vevők számá-
ra ösztöndíjprogramot, egyete-
mistáknak szakmai gyakorlatot, 
részmunkaidős állást kínál a tár-
saság. Szó esett a társaságnál fej-

lesztett, folyamatosan bővülő 
tudásbázisról is, amelynek on-
line platformján publikációk, 
cikkek, előadások, kurzusok ke-
retében oszthatják meg egymás-
sal tudásukat a munkatársak. 
Ez a platform ad helyet a belső, 
szakmai, vizsgával záruló kép-
zéseknek is, úgymint a nukleá-
ris biztonsági kultúrával kapcso-
latos oktatás vagy éppen a mun-
kavédelem, környezetvédelem, 
fenntarthatóság témájában indí-
tott képzések.  
Az igazgató kitért arra, hogy az 
Európai Bizottság 2017-es dön-

tése értelmében jogilag és funk-
cionálisan el kellett különíteni a 
négy blokkot üzemeltető MVM 
Paksi Atomerőmű Zrt.-t és a két 
új egységet építő Paks II. Zrt.-t – 
ezt a döntést � gyelembe véve kell 
gondoskodni a megfelelő sze-
mélyzetről. Griljov Róbert ki-
emelte, hogy a két társaság kö-
zösen � nanszírozza az iparági 
középfokú oktatás fontos bázi-
sának számító ESZI Energetikai 
Technikum és Kollégiumot, be-
szélt a 2019 óta tartó egyetemi 
együttműködésről és bemutat-
ta a cég által kínált életpályamo-

dellt is. – Paks II.-nek is támasz-
kodnia kell az üzemelő blokko-
kon szerzett több mint negyven 
év tapasztalatra, és legalább 
ugyanilyen lényeges, hogy kap-
csolódjunk a nemzetközi nuk-
leáris színtérhez. Ez utóbbi mi-
att is fontos számunkra ez a 
most megrendezett szimpózi-
um – mondta el Griljov Róbert, 
hozzátéve: úgy látja, hogy az 
iparág világszerte ugyanazok-
kal a kihívásokkal szembesül.
Az ötnapos konferenciát Rafa-
el Grossi, a Nemzetközi Atom-
energia-ügynökség főigazgató-
ja nyitotta meg, aki üdvözölte 
a nukleáris ipar megítélésében 
történő pozitív változásokat, és 
azt, hogy számos ország dönt 
úgy, hogy felgyorsítja atomerő-
mű-projektjeit. Ehhez azonban 
a befektetések és a politikai aka-
rat mellett tudásra és munka-
erőre is szükség van – szögez-
te le.

(X)

Fotó: Paks II. Zrt.

 Paks II. Atomerőmű Zrt.  
  Paks II. Nuclear Power Plant Ltd.

    @Paks2Atomeromu
    paks2_atomeromu
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Atomerőmű

Általános mentességet kap a 
Paks II. projekt a szankciók alól
A továbbiakban nem okoz többletmunkát, 
nehézséget a Paks II. projektben az Oroszor-
szágot érintő uniós szankciós politika. Az új 
atomerőmű építése, annak minden folyama-
ta, szakasza és eleme teljes egészében mente-
sül a szankciós intézkedések alól az Európai 
Unió Oroszországgal szembeni 14. szankci-
ós csomagja értelmében. Ezt Szijjártó Péter 
jelentette be a Külügyek Tanácsának ülését 
követően. A külgazdasági és külügyminiszter 
emlékeztetett rá, hogy számos nyugati – né-
met, francia, osztrák – cég vállal részt a pak-
si projektben. 
Azonnal reagált a hírre a Paks II. Zrt. elnök-
vezérigazgatója is. Jákli Gergely fontos előre-
lépésnek nevezte, hogy a beszállítóknak nem 
kell lefolytatniuk a korábban előírt szankciós 
mentesítési folyamatot ahhoz, hogy a Paks II. 
projektben részt vegyenek. Egyes termékek és 
szolgáltatások esetében korábban mentesíté-
si engedélyt kellett kérni a beszállítás előtt az 
adott állam illetékes hatóságától. – A Paks II. 
esetében mostantól ez a folyamat gyakorlatilag 
megszűnik, elégséges lesz csupán tájékoztat-
ni a kompetens hatóságot – fogalmazott Jákli 
Gergely. Azt mondta, kitartó munka és hosz-
szú egyeztetések eredménye, hogy a most elfo-
gadott rendelet szövegében a beruházás külön 
bekezdést kapott. – Korábban az európai uni-
ós szankcióknál egy-egy adott intézkedésnél 
volt kivételként nevesítve a projekt, mostan-
tól általánosságban, önálló bekezdésben sze-
repel, hogy a szankciók nincsenek hatással rá, 
nem befolyásolják. Ez fontos előrelépés, ami 
jól mutatja minden potenciális európai beszál-
lító számára, hogy az unió által hozott intézke-
dések nem fogják befolyásolni az adott termék 
vagy szolgáltatás beszállítását a Paks II. pro-
jektbe. Ezáltal az Európai Unióból érkező vál-
lalatok arra fókuszálhatnak, ami egy nukleáris 
beszállító számára fontos: a termék előállításá-
ra, annak minőségbiztosítására. Ez egy felki-
áltójellel ér fel a vállalkozói közösség számára, 
miszerint a beruházás vár minden kapacitás-
sal és kompetenciával bíró uniós beszállítót – 
húzta alá az elnök-vezérigazgató. Hozzáfűz-
te, hogy kifejezetten igaz ez a hazai vállalkozá-
sokra, hiszen nagyon fontos, hogy a felépülő, 
2400 MW kapacitású atomerőműben a lehető 
legtöbb magyar szakértelem és tudás integrá-
lódjon. – Az Európai Unió Oroszország elleni 
intézkedéseinek immár nincs hatása a Paks II. 
projektre – összegezte Jákli Gergely. 

A Paks II. Atomerőmű Zrt. egyébként egyre 
bővíti nemzetközi kapcsolatrendszerét, hogy 
a projektben hasznosíthassa a világszerte fel-
halmozódott ismereteket. Jákli Gergely elnök-
vezérigazgató a társaság szakembereivel a kö-
zelmúltban az El-Dabaa Atomerőmű építési 
területén járt, ahol az egyiptomi atomerőmű-
építési igazgatóság és az Atomsztrojekszport 
(ASZE) vállalat vezető képviselői fogadták. A 
látogatás célja az volt, hogy a magyar szakem-
berek helyszíni tapasztalatot szerezzenek arról, 
miként valósítja meg a Roszatom a paksihoz 
hasonló VVER-1200-as 3+ generációs blok-
kokkal létesülő atomerőmű-projekteket. 
A Paks II. Atomerőmű Zrt. küldöttsége Moha-
med Ramadan Badavi, az egyiptomi atomerő-
mű-építési igazgatóság El-Dabaa Atomerőmű 
projektért felelős első számú vezetője és Alek-
szej Kononyenko, az Atomsztrojekszport vál-
lalat alelnöke, az El-Dabaa Atomerőmű építé-
si projektigazgatója kíséretében megtekintette 
a fő építési területet, az armatúraszerelő részle-
get és az építők lakókörzetét.
– A magyar kollégák látogatása lehetővé tet-
te a nyílt eszmecserét, a tapasztalatok kicseré-
lését, illetve a technológiai ismeretek megosz-
tását. Az egyiptomi megrendelő támogatásá-
val sikeresen zajlik az El-Dabaa Atomerőmű 
mind a négy blokkjának egyidejű építése. Az 
Atomsztrojekszport mint a Roszatom fejlett 
megoldásainak megvalósítója örömmel oszt-
ja meg tudását az orosz fővállalkozó egy má-

sik nemzetközi projektjében részt vevő vál-
lalatának küldöttségével. Nyitottak vagyunk 
az együttműködésre és az új lehetőségekre az 
atomerőmű-építés globális színterén – hang-
súlyozta Alekszej Kononyenko.
– Az információ- és tapasztalatcsere a VVER-
1200-as reaktorokkal létesülő atomerőművi 
projekteket megvalósító országokkal, mint 
amilyen Magyarország is, kölcsönösen elő-
nyös. Az El-Dabaa Atomerőmű projektben 
több kulcsfontosságú szakaszban is sikere-
ket értünk el. Ilyen volt a közelmúltban a 4. 
blokk első betonjának öntése, amelyre 2023 
januárjában került sor, valamint az olyan be-
rendezések beépítése, mint amilyen a zóna-
olvadék-csapda az 1. és 2. számú blokkokon. 
Készek vagyunk a Paks II. Atomerőmű csapa-
tával a VVER-1200-as reaktorral épülő atom-
erőmű vonatkozásában a tapasztalatcserére, és 
reméljük, hogy tanulhatunk egy olyan ország-
tól, mint Magyarország, amely évtizedek óta 
üzemeltet atomerőművet – hangsúlyozta Mo-
hamed Ramadan Badavi.
– A Paks II. projekt igazi nemzetközi projekt, 
amely orosz fővállalkozóval és egy sor nyu-
gati alvállalkozó közreműködésével valósul 
meg. Számunkra nagyon fontos a tapaszta-
latcsere azokkal az országokkal, amelyek ha-
sonló VVER-technológiával építenek, illetve 
üzemeltetnek atomerőművet – összegezte a 
látogatás célját Jákli Gergely, a Paks II. Zrt. el-
nök-vezérigazgatója.                          Szabó Vanda

Forrás: Paks II. Zrt.
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Portré

Tündérmesében érezte magát 
Grósz Adél, amikor a Miss World 
Hungary szépségversenyén az 
MTVA stúdiójában megrende-
zett döntőben a legszebb tizen-
öt lány között szerepelhetett. A 
csillogás, a hangulat elvarázsolta 
a huszonhárom éves paksi lányt, 
aki alig hitte el, amikor mint a 
verseny közönségdíjasát szólí-
tották az eredményhirdetésen.    
Elmondta, gyermekkora óta 
hallgatja, hogy milyen szép 
lány. Édesanyja többször kér-
te, hogy mérettesse meg ma-
gát szépségversenyen, ő azon-
ban nem érzett erre késztetést. 
Egészen idén tavaszig. Ami-
kor éppen kudarcokat élt meg 

az álláskeresés terén, �gyelt fel a 
felhívásra, miszerint várják a je-
lentkezéseket az idei Miss World 
Hungary versenyre. Ez idő tájt 
nézte a modellekről szóló tele-
víziós sorozatot, és tetszett neki, 
hogy minden lányból kihoz-
ták a legtöbbet – ez is inspirálta 
arra, hogy szerencsét próbáljon.   
– Nem éreztem egzisztenciális 
kérdésnek a versenyt, azt gondol-
tam, jutok, ameddig jutok. Ami-
kor beadtam a jelentkezést, arra 
sem gondoltam, hogy esetleg ott 
fogok állni a színpadon. Ötszáz 
lányból az első castingon már 
csak száz, majd ötven, aztán hu-
szonegy lány maradt, végül kiala-
kult a tizenöt fős, döntős csapat. 

Nagyon fárasztó volt a válogatás, 
de az azt követő táborban nagyon 
jól éreztem magam, meglepő, de 
a lányok között nem volt rivali-
zálás, barátnők lettünk. Többük-
nek volt már tapasztalata, segí-
tettek abban, hogyan pózoljak a 
fotózáson, vagy járjak a színpa-
don – idézte fel az eseményeket.  
Adél természetes szépség, aki 
oda�gyel magára, hetente öt-hat 
alkalommal edz, és egészsége-
sen táplálkozik, így különöseb-
ben nem kellett készülnie a ver-
senyre, hogy formába hozza ma-
gát. Mint mondta, a legnagyobb 
problémát a magassarkú cipő 
jelentette számára, mert addig 
nem használt ilyet. – A próbákon 

azt gondoltam, sose lesz vége; 
meddig kell még magas sarkú-
ban lennem? A döntő azonban 
pillanatok alatt elrepült, és egész 
idő alatt nagyon jól éreztem ma-
gam. Mindig, amikor kipillantot-
tam az anyukámra, azt láttam, 
hogy meg van hatódva, és attól 
féltem, nehogy én is elsírjam ma-
gam. Mástól, például, hogy el-
esek, nem tartottam – árulta el.  
Adél annak ellenére nem számí-
tott a közönségdíjra, hogy sejtet-
te, fodrász édesanyja ismertsége 
okán is sokan szavaznak rá Paks-
ról. Több lány érkezett hasonló 
kisvárosból, a döntősök között 
tizenötezer követővel rendelke-
ző in�uenszer lányok is voltak.  
– Igazából vagy második helye-
zett, vagy közönségdíjas szeret-
tem volna lenni. Már a verse-
nyen is mondták, jelentkezzek 
jövőre is, hiszen több szépség-
királynő másodszorra, harmad-
szorra nyert, de egyelőre biztos 
nem jelentkezek, mert nagyon 
sok egyéb tervem és célom van. 
A verseny egyébként önbizal-
mat adott, megvilágította szá-
momra, hogy merjem bevál-
lalni, amit a céljaim elérése ér-
dekében szeretnék – mondta.  
Adél idén szerzett diplomát a 
Budapesti Gazdasági Egyete-
men nemzetközi tanulmányok 
szakon. Most oroszul tanul, ter-
vezi, hogy elkezdi az orosz-angol 
szakfordító tolmács mestersza-
kot. Mivel nem szeretne egész 
életében irodai munkát végez-
ni, ezért kihasználva kreativitá-
sát tetoválni is tanul. Arra is nyi-
tott, hogy a szépségiparban dol-
gozzon, főként a kifutó vonzza. 
Adélt mindvégig támogatta a 
párja, aki borbély Pakson. – 
Akárki jön be hozzám, minden-
ki rólad kérdez – panaszkodott 
viccesen Adélnak, akit hatalmas 
virágcsokorral várt haza. A kö-
zönségdíjas lány azt is elárulta, 
nagyon jó érzéssel tölti el, hogy 
egy egész város összefogott érte, 
és a szépségversenyt élőben ve-
títették az egyik vendéglátóipari 
egységben. Az elkövetkező na-
pok feladata számára az, hogy 
válaszoljon a számtalan gratulá-
ló üzenetre.

Sólya Emma

Jó napot, mi újság?

Grósz Adél

Fotó: Babai István
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A Gólpassz volt a Múzeumok 
Éjszakája kiemelt tematikája
A Paksi Városi Múzeum és az Atomenerge-
tikai Múzeum is csatlakozott a már jól is-
mert és kedvelt országos programhoz júni-
us 22-én. Mindkét intézmény változatos kí-
nálatot állított össze az érdeklődőknek.

Az ASE sportcsarnok melletti füves terüle-
ten várták a családokat a Múzeumok Éjsza-
káján az Atomenergetikai Múzeum munka-
társai, az immár harmadik Múzeumi Piknik-
re. Az intézmény ezzel csatlakozott az országos 
programhoz, amelynek idei tematikáját a lab-
darúgó Európa-bajnokság ihlette. Enyedi Ber-
nadett, a múzeum vezetője elmondta, hogy 
mindig tartják magukat az országosan meg-
adott tematikához, így idén a gömböt, a kerek 
dolgokat helyezték előtérbe. Az Utazó Plane-
tárium a bolygókkal, tudományos előadások-
kal és a �zikakísérletek is illeszkedtek hozzá, 
emellett gólpasszra, labdával végezhető ügyes-
ségi játékokra, óriás buborékok fújására is le-
hetőségük volt az érdeklődőknek. Enyedi Ber-
nadett szerint az évről-évre megadott tematika 
segítséget jelent a szervezésben, abból kiindul-
va találnak ki újabb és újabb ötleteket az isme-
retterjesztő programok kialakításához. A ren-
dezvényt igyekeznek saját erőforrásból meg-
valósítani, de mindig segítséget nyújtanak az 
atomerőműves szervezetek, legyen szó a nagy 
sátorról vagy a létesítményi tűzoltók által kí-
nált programokról. A múzeum vezetője azt is 
elmondta, hogy az emelőkosaras „városnézés” 
mindig népszerű a rendezvényre látogatók 
körében. Nem maradtak el további hagyomá-

nyos programok sem, így volt szabadulószoba, 
kvízjátékok, virtuális valósághoz kapcsoló-
dó élmények. A színes székekkel, nyugágyak-
kal berendezett területen fellépett a Berek Bro-
thers és az Electric Soul.
Ugyanezen a délutánon a Paksi Városi Mú-
zeum is várta az érdeklődőket a Paksi Metszet 
épületében és udvarán. Dr. Fazekas Ferenc, az 
intézmény igazgatója arról beszélt, hogy több 
éve tartják meg Pakson is a Múzeumok Éj-
szakáját, amely véleménye szerint a múzeumi 
évad csúcspontja. Kiemelte, hogy a paksi mú-
zeum szempontjából még egy csúcspontja van 
az idei évnek, most ünneplik fennállásának 30. 

évfordulóját. A Múzeumok Éjszakája temati-
káját igyekeztek megjeleníteni a programban, 
mégpedig a csapatjáték szerepét hangsúlyoz-
va. Minden munkatárs részt vett a program 
megszervezésében és lebonyolításában, volt, 
aki korhű ruhába öltözött és tárlatvezetést tar-
tott, volt, aki kézművesfoglalkozást vezetett, és 
volt, aki rajzos falat készített elő a gyerekek-
nek. Paprikajancsi Csúzlizdájában célba lehe-
tett lőni, kincseket keresni, és interaktív me-
sejátékokban is részt vehettek a gyerekek. A 
rendezvény vendége volt a Paks Városi Nyug-
díjasklub, akik népdalcsokorral köszöntötték 
a résztvevőket. A program keretében meg-
nyitották a 30 év 30 tárgy című időszaki kiál-
lítást. Ahogy az intézmény honlapján olvasha-
tó, a bemutatott tárgyak gyűjteményi szerepét, 
történetét megismerve nemcsak az intézmény, 
hanem az idén 45 éves Paks múltjának egy-
egy pillanatát is nagyító alatt láthatják a mú-
zeumlátogatók. Ha a Múzeumok Éjszakájának 
idei hívószavához kapcsolódva a foci világából 
keresünk hasonlatot: a kiállítás úgy emeli ki a 
lényeget, mint a gólt megörökítő felvétel visz-
szajátszása. A kiállítást Kövi-Ónodi Gyöngyi 
néprajz-muzeológus rendezte, Tárgytörténet 
című sorozatunkban részletesen is bemutatja 
a tárlatot (15. oldal). A Paksi Metszet épületé-
ben a Paksi Szivárvány Egyesület Ezerszínű vi-
lág című időszaki kiállítását is megtekinthették 
az érdeklődők. A Múzeumok Éjszakája ren-
dezvényt Som Virág és barátai koncertje zárta.                                   

Sólya E.

Forrás: Facebook/AEM (fent), PVM (lent)
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A Magyar Rádió Szimfonikus Zenekara 
idei Zenélő Magyarország országos kon-
certsorozatának egyik helyszíne Paks volt, 
mellette további tizenöt településre vittek 
el koncerteket. Az ingyenes szabadtéri ka-
marakoncerteket június utolsó hétvégéjén 
élvezhették az érdeklődők fafúvós-vonós, 
rézfúvós és vonós kamarazenei együtte-
seik révén. Június 29-én Füzesabony, Kis-
kunmajsa, Kiskőrös, Soltvadkert, Mező-
kövesd, Kerekegyháza, Szekszárd és Paks 
fogadta a művészeket, 30-án pedig Kalo-
csa, Sárbogárd, Herend, Mór, Abádszalók, 
Jászapáti, Csurgó és Balatonszentgyörgy 
volt az úti céljuk. A zenekari muzsikusok-
ból álló különböző kamarazenei formá-
ciók idén is népszerű szerzők darabjaival 
készültek. Paksra a rézfúvós kamarazenei 
együttesük érkezett a Csengey Dénes Kul-
turális Központhoz. Káip Róbert harsona-
művész elmondta, hogy nagyon változa-

tos zenei csokorral készültek, valamint, hogy 
a program célja egyrészt népszerűsíteni ma-
gát a műfajt, a szimfonikus zenekart, és jelen 
esetben a rézfúvós együttest, másrészt, hogy 
azoknak is házhoz vigyék a zenét, akik eset-

leg nem tudnak eljutni koncertekre. A tizen-
egy fős rézfúvós kamaraegyüttes négy hely-
színen lépett fel. A Magyar Rádió Szimfo-
nikus Zenekaráról a radiomusic.hu oldalon 
olvashatnak.                                                  Kohl Gy.

A Duna-parti rendezvényha-
jón ad koncertet a Crazy Litt-
le Queen július 12-én 19 óra-
kor. Ahogy azt a crazyqueen.
hu honlapon írják, ők az or-
szág legnépszerűbb, legtöbb 
követővel rendelkező, legtöbb 
koncertet adó Queen tribute 
zenekara. Koncertjeik külön-
legesek, mert hatalmas hang-
súlyt fektetnek az élő zene mi-
nőségére, erejére és hangula-
tára. A régi és a leendő Queen 
rajongóknak olyan élményt 

nyújtanak, amit újra és újra 
át akarnak élni. Teszik ezt a 
Queen legnagyobb slágerei-
vel és olyan dalokkal is, ame-
lyeket Freddie Mercury-val 
már nem tudott élőben előad-
ni a zenekar. Korra és nemre 
való tekintet nélkül minden-
kit megmozgatnak, mert zse-
niális dalokat játszanak szív-
vel-lélekkel, írják magukról 
honlapjukon. A  Crazy Little 
Queen koncertjére ingyenes a 
belépés.                             -gyöngy-

A többszörösen díjazott tán-
cosok és koreográ�ák nagy si-
kert arattak a Pódium Tánc-
stúdió tanévzáró gálaműso-
rán. Míg korábban az adott 
év során tanult koreográ�á-
kat mutatták be, idén két fel-
vonásra osztották estjüket. Az 
első részben aktuális problé-
mákat jelenítettek meg a tánc 
nyelvén, mint például a hábo-
rú, az alkoholizmus, az online 
bántalmazás. Az est második 
részében a drámait felváltot-

ta a könnyedebb hangvétel, a 
klasszikus balett és modern 
tánc tagozatos növendékek 
mindannyian színre léptek. 
A Pódium Táncstúdió veze-
tője Báló Vivien, a stúdió nö-
vendékeivel foglalkozik Frast-
Dobrovics Réka edző és Mol-
nár Zsó�a segédedző is, aki 
azt mondta, hogy olyanok a 
Pódiumnál, mint egy nagy 
család, mindannyian megbíz-
nak egymásban a kicsiktől a 
nagyokig.                              -kgy-

Kultúrmorzsák
Házhoz vitték a zenét

Koncertre invitálnak Gálaestet tartottak
Fotó: Szép Zsóka/archív 

Fotó: TelePaks

Fotó: TelePaks
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A védőnő válaszol: nagyszülők
Amikor kisbaba jön a világra egyben új 
család is születik, a pár szülőkké, az egy-
kori szülők nagyszülőkké válnak. Utóbbi-
ak is nagy örömmel, szeretettel vetik bele 
magukat új szerepükbe, amelyben azon-
ban a szülők igényeit tiszteletben tartva 
kell tevékenykedniük. Erről a témáról be-
szélgettünk Papp Katalin, Holczer-Vörös 
Tekla és Tóthné Rózsás Mónika területi 
védőnőkkel.
 
Amikor kisbaba érkezik, a család újraszer-
veződik, és az új rendszerben mindenki-
nek meg kell találnia a maga helyét, sze-
repét. A nagyszülők is részesei szeretnének 
lenni az eseményeknek, minél inkább meg-
élni a nagyiságot. Csakhogy nem mindegy, 
hogyan teszik, mondták a védőnők. Mint 
kifejtették, már a babavárás ideje alatt érde-
mes beszélgetni arról, hogy ki, mit, hogyan 
szeretne, ám sok mindenben nem lehet elő-
re megegyezni, hiszen az új szülők akkor ta-
pasztalják majd meg igazán, hogy miben, 
milyen mértékben van szükségük a nagy-
szülők támogatására, amikor már a karjuk-
ban tarthatják a gyermeküket. A védőnők ta-
pasztalata szerint vannak olyan szülők, akik 
nagyobb, és vannak, akik kisebb mértékben 
számítanak a nagyszülők segítségére. A lé-
nyeg az, hogy a nagyszülők – és egyébként 
minden rokon – legyenek kiemelt �gyelem-
mel a szülők igényére, és alkalmazkodjanak 
hozzá. Régen komatálat vittek a családnak, 
esetleg beszélgettek egy kicsit, megnézték a 
kisbabát és távoztak. Ezzel megkímélték a 
gyermekágyas anyukát a főzés terhétől arra 
az időre, amíg a szülés után megerősödik, 
a szülők és gyermekük nyugalomban egy-
másra hangolódhattak. A védőnők tapasz-
talata szerint manapság sokszor vendégség-
be mennek babalátogatás címén a rokonok, 
sőt az sem ritka, hogy váratlanul állítanak be 
az új családhoz. Az is megnehezítheti a szü-
lők mindennapjait, ha a nagyszülők min-
denbe beleszólnak, mindent jobban tudnak, 
elhalmozzák őket kéretlen tanácsokkal, ba-
baholmikkal, és a nagyszülőpárok közötti 
versengés sem ritka. Mindez stresszes lehet 
a szülők számára, nem tudják nyugalom-
ban kialakítani a maguk életét a picivel. Ez 
a stresszes állapot akár a szoptatás rovására 
is mehet. S ha már a szoptatásnál tartunk, 
ez intim dolog, senkinek nincs keresniva-
lója etetéskor a szobában, legfeljebb akkor, 
és annak, amikor és akinek a jelenlétére igé-
nye van az anyukának, hangsúlyozták a vé-
dőnők. Kiemelték: a nagyszülőknek okosan 

kellene szeretniük. Manapság már nagyon 
sok információ zúdul ránk a várandósság, 
a szoptatás, a babagondozás terén, bízza-
nak a nagyszülők a gyermekeikben, hogy 
eligazodnak, és jó döntéseket hoznak. Ha jól 
boldogul szülőként a gyermekük, legyenek 
büszkék rá, hiszen abban az ő nevelésük is 
benne van. Legyenek türelemmel, hiszen, ha 
lesz rá igény, úgyis megkérdezik a vélemé-
nyüket, akkor mondják el, de ne bántódja-
nak meg, ha végül másként döntenek a szü-
lők. Ha pedig végül valamilyen kérdésben a 
nagyszülőnek lesz igaza, semmi szükség az 
„én megmondtam” megjegyzésre. Fogad-
ják el a nagyszülők a gyermekeik döntéseit, 
amikor pedig eljön az igazi nagyizós időszak 
a pici életében, tartsák be azokat az alapve-
tő szabályokat (pl. etetés, altatás), amiket a 
szülők meghatároznak. A gyermek nevelé-
se ugyanis a szülő felelőssége, ezért tisztelet-
ben kell tartani, mit, hogyan akar csinálni. 
Arra külön is felhívták a védőnők a �gyel-
met, hogy ha valamire allergiás a gyermek, 
a nagyszülők ne akarják bebizonyítani, hogy 
nem az, mert abból nagyon komoly baj le-
het. Ha �ttyet hánynak a szülők elvárásai-
ra, nevelési elveire, azzal nem segítenek, sőt 
végső soron a gyermek sínyli meg az ilyen 
nagyszülői magatartást. Sokszor hasznos 
persze meghallgatni a nagyszülőket, kipró-
bálni az ő gondozási, nevelési módszerei- 
ket is, ha azok illeszkednek a szülők saját el-
képzeléseibe. A szülőpárnak arra kell �gyel-
nie, hogy ha túlzónak találják a nagyszülői 
jelenlétet, egyből jelezzék, beszéljék meg. 

Érezzék a nagyszülők, hogy szükségük van 
rájuk, de szeretnék, ha hagynák, hogy éljék 
a saját életüket. A szülőknek arra is �gyel-
niük kell, hogy egy irányba haladjanak, kö-
zös döntéseket hozzanak, és kiálljanak ezek-
ben egymás mellett. A védőnők kiemelték, 
távolról sem arról van szó, hogy ne legyenek 
jelen a család és az unoka életében a nagy-
szülők, mert igenis szükségük van a szere-
tetükre, segítségükre. Ez más, mint amit 
a szüleiktől kapnak a gyerekek, ugyanis a 
szülői felelősség okozta szorongás nincs je-
len, oldottabb a légkör. De – hangsúlyozták 
ismét – mivel a gyermek gondozásának, ne-
velésének felelőssége a szülőké, ők szabják 
meg a kereteket, amit a nagyszülőknek tisz-
teletben kell tartaniuk. A gyermek számára 
az első fél évben a legfontosabb személy az 
anyuka, az első két-három évben az anyu-
ka és az apuka, majd amikor elkezd szo-
cializálódni, egyre nagyobb szerep jut a 
nagyszülőknek. Jellemzően a nagyikkal 
sütnek, főznek, kirándulnak, barkácsol-
nak a gyerekek, sokat tanulhatnak tőlük. 
A védőnők mindennek tükrében úgy össze-
geztek, hogy akkor működik nagyobb zök-
kenőktől és kon�iktusoktól mentesen a tá-
gabb család, ha mindenki megtalálja a maga 
helyét, és nem akarja másét betölteni, vala-
mint tiszteletben tartják a határokat, ame-
lyek egyértelműek, ugyanakkor megfelelő-
en rugalmasak. Ez persze nem könnyű, de 
kellő egymásra �gyeléssel, együttműködő 
kommunikációval megvalósítható.

Kohl Gyöngyi

Fotó: pixabay.com/illusztráció
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Az eltűnt városkép nyomában
Az első turisztikai kiadvány Paksról, 1.rész

róla, hogy a paksi Duna Pest me-
gyei oldalán igen népes fürdőélet 
kezdődött, ahol sok fővárosi csa-
lád keres üdülést, kiknek nyaralá-
sa a községre igen fellendítően hat. 
A főutcai Goldstein-házban sokat 
vendégeskedő Ignotus Pál is meg-
írta, hogy nyáron „Paksra nem 
azért ment az ember, hogy szo-
bában töltse az idejét.” A vízpart-
ban rejlő lehetőségek kiaknázó-
ja Hága József, nyugalmazott ha-
jóskapitány, korábban a Délnémet 
Dunagőzhajózási Társaság hajó-
parancsnoka, a későbbi Danubia 
Hajózási Vállalat K�. ügyvezető-
je volt, aki 1926-ban nyitotta meg 
a Duna legszebb kosaras, kétme-
dencés, nyílt vizű uszodáját a kor-
zó melletti partnál, amely hamar 
messze földön népszerűvé vált. 

Mivel a községháza egy karnyúj-
tásnyira feküdt a korzótól, az ott 
székelő fürdőbizottság egyfajta 
turisztikai irodaként működött, a 
község főjegyzője személyesen állt 
a nyaralók rendelkezésére. 1932-
ben, készülve a nyári szezonra az 
elöljáróság már áprilisban felhí-
vást intézett a község lakosaihoz, 
amelyben kérte mindazokat, akik 
a fürdőidényre szobát terveznek 
kiadni, ezen szándékukat sürgő-
sen jelentsék be, hogy a nyaralók 

Helytörténeti gyűjteményem 
újabb darabja a város egyik első 
turisztikai kiadványa. Az évszám 
és impresszum nélküli, 12x20 
cm-es, 16 oldalas, fekvő formá-
tumú, fényképes propagandafü-
zet amelynek például a hátlapján 
a Budapestről való lejutás közle-
kedési térképe van. A nagyközség 
idegenforgalmát már a századelő-
től kezdve tudatosan fejlesztették, 
és jórészt a Duna adottságaira épí-
tették. Az úszás és a fürdőkultú-
ra akkor lendült fel Pakson, ami-
kor Schwartz Salamon fakereske-
dő 1886-ban felépítette dunai zárt 
medencés fürdőjét, amelyről azt 
írták, hogy: 

Ez a fürdő tartósan nem maradt 
fenn, s a nyári fókusz fokozatosan 
a túlsó féli zátonyszigetre helye-
ződött át. Már az első világhábo-
rú előtt, 1912-ben országos lapok-
ban hirdette az elöljáróság által 
fenntartott fürdőbizottság a túl-
só féli Paksi-sziget homokstrand 
fürdőjét: 

Már ekkor említik, hogy kérésre 
prospektust küld a fürdőbizott-
ság, vagyis egyfajta turisztikai szó-
rólap már készülhetett. 1920 nya-
rán a megyei újság is hírt adott 

foglalásait és igényeit mindjobban 
kielégíthessék. Ez évben 400-450 
nyaraló járt a településen. Mind-
ezt segítette az idézett képes rek-
lámfüzet, amelynek kiadási évét 
egy országos lapban megjelent rö-
vidhír alapján sikerült 1934-re da-
tálni:

A brosúra a Rosenbaum könyv-
nyomdában készült, mely csa-
lád könyvkereskedéseiben egy 
800 kötetes kölcsönkönyvtár díj-
mentesen állt a nyaralók rendel-
kezésére. A balatoni árakhoz ké-
pest Paks az olcsóbb Duna-parti 
községek közé tartozott, amely-
nek „dunai homokja különö-
sen a gyenge gyermekek edzé-
sére kiváló, s rádioaktiv hatású”. 
(Tolnamegyei Újság, 1930.06.21., 
6.o.) A füzetben is azzal csábítot-
ták a családosokat a zátonynak is 

nevezett homokstrandra, hogy a 
messze benyúló sekély meder kel-
lemes és veszélytelen fürdőzési le-
hetőséget biztosít még a legkisebb 
gyermekeknek is. A túlparti átju-
táshoz csónakot lehetett bérelni, 
vagy a motoros kompot igénybe 
venni. A paksi oldal éke az uszoda 
feletti árnyas sétány, amely foko-
zatosan fejlesztve szép rózsaligetes 
parkkal és cukrászdával egészült 
ki. 1937 nyarán már nemcsak a 
fővárosból, de még Bécsből is ér-
keztek nyaralóvendégek. A turisz-
tikai helyzetről dr. Polgár István 
főszolgabíró nyilatkozott az újság-
nak: 

(Folytatjuk!)
dr. Hanol János

A paksi Fürdőbizottság által kiadott turisztikai prospektus 
címlapja 1934-ből

„ritka látogatottságnak ör-
vend, olyannyira tömve van 
az a reggeli óráktól kezdve 
késő estig, amidőn is kivilágít-
va használják”. (Paksi Lapok - 
Duna Vidéke, 1886.08.16.)

„Megjelent Paks község fürdő-
bizottságának képes prospek-
tusa, amely ismerteti Paksnak, 
mint dunamenti fürdő-, kirán-
duló- és szórakozóhelynek szép-
ségeit és előnyeit. Az ismerte-
tő füzet menetrendet is közöl, 
amelyből kiderül, hogy Paks 
hajón és vonaton könnyen meg-
közelíthető a fővárosból.” (Ma-
gyar Hírlap, 1934.04.22., 13.o.) 

„Árnyas dunaparti sétányunk, 
parkjaink, strandunk, a szép vi-
dék és kellemes éghajlat igazán 
a legjobb nyaralási lehetőséget 
nyújtják. Az országból százez-
rek utaznak külföldre nyaralni, 
pedig a Dunának párja nincs. 
Mindenkit olcsón és jól tudunk 
ellátni, s a Fürdőbizottság most 
azon van, hogy a községet szé-
pítse és idegenforgalmunk fej-
lesztésével kereseti alkalmat 
nyújtsunk a népnek.” (Új Nem-
zedék, 1937.07.10.,2.o.)

„Dunai homokstrand fürdő a 
Paksi-szigeten. Vasút- és hajó-
állomás: PAKS. Posta, Telefon, 
Távírda. Gyorsvonaton 4 óra, 
hajóval 6 óra alatt elérhető Bu-
dapestről. Az egyetlen homok-
strand fürdő a Dunán. Elsőran-
gú szálloda, vendéglő és kávé-
ház. Fürdőidény: június 15-től 
szept. 30-ig. Prospektust küld a 
fürdőigazgatóság”. (Budapesti 
Hírlap, 1912.07.04., 27.o.).

„A külön fér� és külön női 
uszodának 80 öltöző fülkéje, 
napfürdője, telefonja és rádiója 
van. Esténként cigányzene szó-
rakoztatja a közönséget, mert 
az uszoda vendéglő is, ahol sör, 
bor, uzsonna és más egyéb kap-
ható. Paks község 15 millió ko-
rona segéllyel járult az uszoda 
létesítéséhez. A segély fejében a 
község szegénysorsú lakosai in-
gyen fürödhetnek. Az uszoda 
Paks idegenforgalmát is nagy-
ban fogja emelni, mert a fő-
városból már többen az egész 
nyári idényre lefoglaltak la-
kásokat.” (Tolnamegyei Újság, 
1926.05.29., 5.o.) 

Fotó: magánarchívum
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A Paksi Városi Múzeum alapításának 30. év-
fordulóját ünnepli. A 30 év anyagából össze-
állított kiállítás a gyűjteményfejlődés folya-
matából egy-egy főbb csomópontra fóku-
szálva emel ki 30 tárgyat.
Az előtérbe kerülő tárgyak gyűjteményi sze-
repe, története nemcsak az intézmény, ha-
nem az idén 45 éves Paks múltjának egy-egy 
pillanatát is nagyító alá helyezi.
A múzeum jelenlegi törzsanyaga, tehát az 
intézmény alapítása előtt összegyűjtött tár-
gyi anyag egyrészt a lussoniumi ásatások le-
letanyagából, másrészt a Helytörténeti Bi-
zottság és az I�úsági Ház helytörténeti szak-
körének gyűjtőmunkájából ered. A Pécsi 
Janus Pannonius Tudományegyetem régé-
szei dr. Visy Zsolt vezetésével, a történeti, 
néprajzi érdeklődésű dr. Németh Imre, Ta-
kács Miklós, Beregnyei Miklós, Bencze Bar-
nabás és az irányításukkal munkálkodó ta-
nulók mellett a Honvédelmi Bizottság is 
részt vett a folyamatban.
A múzeum megalapítása után a tárgyak 
rendszerezése és a kiállítások kialakítása 
volt a legfontosabb feladat. Azonban a mú-
zeum alapfeladatai, az ásatások, a néprajzi 
és újkortörténeti tárgyak folyamatos feltér-
képezése és gyűjtése okán a gyűjtemény nö-
vekedése ugrásszerű volt, hamarosan túllép-
te a raktározási kapacitásokat.
Ekkor célzott gyűjteménygyarapítás kezdő-
dött, kifejezetten azok a tárgyak kerülhet-
tek be a műtárgyak sorába, amelyek egy-egy 
részterület főbb jellegzetességeit hordozzák, 
és hiányoztak a korábbi anyagból. Emellett 
az ajándékozással történő gyarapodás adta a 
tárgyszám emelkedését.
A több mint 220 ezer műtárgyból igyekez-
tünk 30 olyat kiválasztani, amelyek jól rep-
rezentálják a gyűjtemény fejlődését. Az 
előzmények bemutatására a múzeum lét-
rejötte előtti időszak nyilvántartásait és az 

épület felújításának építési naplóját válasz-
tottuk.
Az első tárgyegyüttesben minden gyűjtemé-
nyi egység – régészeti, néprajzi, újkortörténe-
ti, történeti fotó, képzőművészeti, Pákolitz Ist-
ván-gyűjtemény – első beleltározott tárgya lát-
ható.
A következőkben a főbb témák szerint emel-
tünk ki egy-egy jellemző tárgyat – építkezés, 
viselet, mezőgazdaság, iparosság, kereskede-
lem.
Gyakran előfordul, hogy bizonyos tárgytípus-
ból nagyobb darabszámmal rendelkezik egy 
gyűjtemény. Ez nálunk is így van, ennek be-
mutatására a kerámiákat emeltük ki.
Témájában, származási helyében, egy sze-
mélyhez kapcsolódóan vagy más módon egy-
mással összefüggő, de különböző tárgytípusok 
is egy egységet alkotnak a gyűjteményeken be-
lül. Ilyenek például az egy régészeti lelőhelyről 
származó leletek, a hagyatékokból vagy egy in-
tézmény felszámolásából a múzeumnak aján-
dékozott tárgyak. A kiállításban az Erzsébet 
Nagy Szálloda ásatásáról származó régészeti, 
a Paksi Konzervgyár iratanyagából és a helyi 
iskolákból származó újkortörténeti, valamint 
a Huszár János mestercukrász hagyatékából 
származó néprajzi tárgy reprezentálja ezt.

Az egyedi, nem a jellegzetességük, hanem a 
különlegességük alapján a gyűjteménybe il-
leszkedő tárgyak bemutatására választottuk 
a főkötőt, amely egy Paks környékére való-
színűleg Harta környékéről beházasodó, né-
met származású menyecske viselete volt. 
Szintén ez volt a kiválasztás alapja a harmo-
nikánál, ami Martos Istváné volt, aki 1947 
és 1949 között a Paksi Evangélikus Iskola ta-
nítói és a Paksi Evangélikus Egyházközség 
kántori tisztségét viselte.
A különböző gyűjteményi egységek azonos 
tárgytípusai alapján egy-egy tárgy történe-
ti koronkénti hasonlóságait, különbözősé-
geit, fejlődését is nyomon követhetjük. Erre 
példaként egy néprajzi korú és egy jelenkori 
lámpát emeltünk ki.
A hasonló tárgyak funkciójuk szerinti kü-
lönbözőségeit mutatják be a csengők: egy 
régészeti korú kis méretű kolomp, egy is-
kolai csengő és egy dísztárgy, amely Gárdai 
György népi iparművészeti gyűjteményéből 
került a múzeumba.
Badár Balázs a 20. század elejének kiemel-
kedő technikai tudással rendelkező fazekas-
mestere volt Mezőtúron. Az általa készített 
díszkorsó és a szintén reprezentációs célokat 
szolgáló eozinmázas váza is az előbbi szem-
pontok szerinti választást szemlélteti.
A képzőművészeti gyűjtemény a múzeum 
többi gyűjteményétől különállóan fejlődött. 
A Paksi Képtár 1991-es létrehozásától ideig-
lenes elhelyezéssel működött, önálló intéz-
ményként. Később a Paksi Városi Múzeum 
tagintézménye lett. Az országosan elismert 
kortárs képzőművészeti gyűjteménynek 
2007-től az egykori konzervgyár felújított, 
átalakított üzemcsarnoka adott otthont. 
2023 áprilisában a város önkormányza-
ta a Paksi Képtár telephelyet megszüntette. 
Gyűjteménye a múzeum gyűjteményi egy-
ségeként él tovább.
A kiválasztott művek közt látható a Pak-
si Képtár alapítója, Halász Károly Munká-
csy-díjjal kitüntetett képzőművész alkotása; 
Lantos Ferenc műve, akivel közösen indítot-
ták el a paksi Vizuális Kísérleti Alkotótele-
pet (VIKAT), ahol a gyűjtemény alapját ké-
pező munkák készültek, valamint Gellér B. 
István festménye és Kertész� Ágnes Piramis 
című alkotása.
Pákolitz István (Paks, 1919.09.18. – Pécs, 
1996.05.14.) író, költő, műfordító, pedagó-
gus irodalmi hagyatéka szintén önálló egy-
ség, amely a család ajándékozása révén ke-
rült a múzeum gyűjteményébe. Versei, mű-
fordításai, személyes emlékei és tárgyai, 
levelezése, valamint fotók alkotják a főbb 
csoportokat. A kiállításban ezekből láthat-
nak válogatást az érdeklődők.

Kövi-Ónodi Gyöngyi

Tárgy/
történet

Fotó: Paksi Városi Múzeum/Katona Edina
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Új szezon új szerelésben
Változatlan identitással, teljesen megújult 
szerelésben és egy kedves kabalaállattal 
vág neki a 2024/2025-ös szezonnak a Pak-
si FC. A részleteket a szezonindító sajtó-
tájékoztatón ismertette a klubvezetés és új 
szerződő partnereik.

A bajnoki ezüstéremmel és a MOL Magyar 
Kupa győzelemmel eddigi történetének leg-
sikeresebb szezonját zárta a Paksi FC május-
ban. Rövid pihenő után, június 17-én meg-
kezdte a klub NB I.-es labdarúgócsapata a 
felkészülést a 2024/2025-ös szezonra, még-
pedig új mezpartnerrel, hangzott el a sze-
zonindító sajtótájékoztatón. 
Balog Judit, a Paksi FC ügyvezetője el-
mondta, hogy tizennyolc év után búcsúz-
nak a JAKO-szerelésektől, melyek helyét az 
Absolute Teamsport Focivilág beszállításá-
val a NIKE sportfelszerelései veszik át. – Az 
elmúlt évek alatt rengeteg megkeresést kap-
tunk, mások is szerettek volna velünk dol-
gozni. Most jött el az idő, hogy ezt meglép-
jük, és a Focivilágot választottuk mezpart-
nerünknek, mert hasonló elveket vallunk, 
hasonlóak az elképzeléseink a labdarúgás-
ról – összegzett, megköszönve a JAKO-nak 
a majd két évtizedig tartó közös, hűséges 
munkát. 
Kresz Zoltán, a Focivilág ügyvezetője azt 
mondta, nagy örömmel tölti el, hogy a Pak-
si FC új mezbeszállítói lettek. – A Paksi FC 
teljesítménye lenyűgöző, elkötelezettsége a 
győzelem iránt illeszkedik a Focivilág �lo-
zó�ájához. Bízom benne, hogy együttmű-
ködésünk hosszú távon fontos mérföldkő-
nek bizonyul – mondta, hozzátéve, hogy 
a NIKE-t nem kell bemutatni senkinek, és 
biztos benne, hogy a beszállított termékek 
elnyerik a játékosok tetszését. 

A sajtótájékoztató alatt a terem egyik szeg-
letében egy kis kuvasz feküdt, s hogy miért, 
ez is kiderült. Balog Judit ügyvezető jelentet-
te be, hogy a klubnak még nem volt kabalaál-
lata, most viszont örömmel tudathatják, hogy 
nemrég szó szerint megszületett. – Egy ku-
vasz kiskutyát választottunk. A kuvasz igazi 
hungarikum, és mint ilyen, teljes mértékben 
illeszkedik klubunk �lozó�ájához. Egyben 
fel tudjuk hívni a �gyelmet erre a csökkenő 
egyedszámú fajtára. Innentől fogva közösen 
neveljük, hívónevéről szurkolóink döntenek 
majd – összegzett. 
Szabó István, a Magyar Kuvasz Fajtagon-
dozó Egyesület elnöke azt mondta, mérhe-
tetlenül megtisztelő, hogy mostantól része-
sei lehetnek annak az értékes munkának, 
ami a paksi labdarúgásban történik. – A ku-
vaszpopuláció eléggé lecsökkent a 2000-es 

évekre, ezért minden lehetőséget meg kell 
ragadnunk ennek az ősi magyar pásztor-
kutyafajtának a népszerűsítésére. A kivá-
lasztott kölyök egy három hónapos kan ku-
tya, Halasi-Szentiváni Dió néven törzsköny-
vezett. Nyugodt, kiegyensúlyozott kutyus, 
szülei adottságai, jelleme révén is megfelel a 
családi kutya szerepre, és eleganciát sugároz. 
A legjobb választás „A magyar csapat” szá-
mára– összegzett.
Haraszti Zsolt, a Paksi FC ügyvezetője ar-
ról tájékoztatott, hogy megkezdték a felké-
szülést a 2024/2025-ös szezonra. A jelenle-
gi játékoskeretről szólva azt mondta, hogy 
nincs nagy mozgás, Ötvös Bence érkezett, 
Könyves Norbert jelezte, hogy haza szeret-
ne menni, amit tudomásul vettek. (Köny-
ves egyelőre mégis marad – a szerk.) A köl-
csönben játszó �ataljaikat visszahívták, kö-
zülük csatlakozik majd két-három játékos az 
első kerethez. Arról is beszélt, hogy a nem-
zetközi porond nemes teher, meccseik iránt 
nagy az érdeklődés. – 2011-ben a harma-
dik fordulóig jutottunk, ezt megismételni 
az elmúlt évek magyar klubjainak szereplé-
séhez képest jó lenne. De a saját mércénk-
nek kell megfelelnünk, úgy teljesíteni, hogy 
utána tükörbe tudjunk nézni – fogalmazott 
Haraszti Zsolt. Arról is beszélt, hosszú évek 
munkája, hogy mára a Paksi FC nagyon ko-
moly brandet képvisel, amivel egyre többen 
szimpatizálnak. – Csodás éveket éltünk át, 
büszkék vagyunk az eredményeinkre – húz-
ta alá, hozzátéve, hogy a cél továbbra is egy 
masszív klub építése.

Kohl Gyöngyi

Fotók: Szaffenauer Ferenc

16 n Paksi Hírnök, 2024. július 5.



Sport

Szakosztályként működnek 
tovább az ASE vitorlázói
Beindult a nyári nagyüzem Balatonfüreden 
az Atomerőmű SE vitorlás szakosztályánál. 
László Zoltánnal, a szakosztály vezetőjével, 
az ASE örökös tagjával beszélgettünk a sze-
zonról.

– Az ASE júniusi közgyűlésén jelentették be, 
hogy többek között a szabadidő szakosztály 
vitorlás szakcsoportjából szakosztály lett. Mit 
jelent ez a gyakorlatban?
– A szakosztállyá válás többéves folyamat volt, 
most jött el az ideje, hogy ez a döntés megszü-
lessen. A vitorlás szakcsoport a létszámával, az 
eszközvagyonával, az edzőkkel az évek során 
szakosztállyá vált, ami számunkra igazából 
olyan nagy változást nem jelent. Szakcsoport-
ként, tehát a szabadidő szakosztály részeként 
is önállóan végeztük tevékenységünket, önál-
ló volt a költségvetésünk.
– Jelenleg hány tagotok, és mennyi hajótok 
van?
– Háromszázötven fő körüli a taglétszámunk, 
ebben benne vannak a �atalok, a tanulók, és 
az idősebbek, a nyugdíjasok. A hajóállomá-
nyunk az évek során szépen gyarapodott, je-
lenleg tizenhat nagy hajót üzemeltetünk, eze-
ken a 28-30 lábas (8,5-9 méter a szerk.) vitorlá-
sok mindegyikén négy-öt fő kényelmesen tud 
aludni. Kis hajók közül van kalóz osztályú ti-
zenegy, �nn dinghy és laser, valamint négy 
motoros. Nagyon sok rendezvényünk van, 
szervezünk versenyeket, országos bajnoksá-
got akár a kalóz, akár a 470-es hajóosztályban, 
ilyen módon sokrétű, szerteágazó feladatot lát 
el az egyesület. Emellett természetesen van-

nak vitorláztatásaink, akár dolgozói csapatépí-
tésekre is alkalmas a tizenhat nagy hajó, ame-
lyek úgy nyolcvan-száz fő megvitorláztatását 
teszik lehetővé egy időben. Szakosztályként is 
élvezzük az ASE támogatását, két alkalmazot-
tunk van, egyikük edzőként dolgozik. Egy főt 
pedig mindenféle munkának az elvégzésére 
alkalmazunk, megbízási szerződéssel.
– Májusban kezdődött a vitorlás szezon, ami 
októberig tart. A nyári időszak mennyire pör-
gős, mennyire vagytok „befogva”?
– Komplex feladatokat látunk el, az atomerő-
műves dolgozók közül sokan járnak hozzánk 
a nyári időszakban. Az egyesület �lozó�ája az, 
hogy nem igazán a versenysportra álltunk rá, 
hanem inkább a szabadidős sportra, és ezen 
belül van egy kicsi versenyzés. Tavasszal indu-
lunk a Fadd-Dombori edzésekkel, aztán ápri-
lis környékén vízre kerülnek a hajók a Balato-
non. Az úgynevezett főszezonunk júniusban 
kezdődik, amikor befejeződik a tanév, és jön-
nek a családok vitorlázni. Általában a július és 
az augusztus a két legerősebb hónapunk, ak-
kor a tizenhat hajó körülbelül kilencven szá-
zalékos foglaltsággal működik. Ilyenkor bo-
nyolítjuk le az úgynevezett egyhetes családi 
vitorlázásokat, amikor a dolgozók vagy tagja-
ink egy hétre kiveszik a hajót. Idén május első 
hétvégéjén már volt egy nagyon nívós verse-
nyünk, az úgynevezett Atomerőmű Kupa, 
amelyen hetven hajó vett részt. Idén elég ko-
rán kezdtünk, a versenyszezont októberben az 
Unitef Kupával zárjuk. Utána megkezdődik a 
hajók kivétele a vízből, téliesítenünk kell, mert 
október 31-én bezár a kikötő.

– A következő hetekben, hónapokban, milyen 
nagyobb eseményeken vesztek részt?
– Július 13-án lesz a Fehér Szalag Vitorlásver-
seny, ami – ha lehet így mondani – a Kékszalag 
előversenye. Utána 17-től a Kékszalag vitorlás-
versenyre kerül sor, melyen tizenkét hajóval 
indulnak a tagjaink. Egymás között, illetve ab-
szolútban versenyeznek a dolphinosok, a hajó 
sebességpotenciálja a középkategóriába sorol-
ható. Nekünk nem elegendő egy nap, hogy vé-
gig érjünk, ahhoz nagyon jó szél kell. Reggel 
kilenckor elindulunk, és másnap – ha normál 
szél van – délelőtt beérünk, így azt lehet mon-
dani, hogy egy nap, de volt már, amikor majd-
nem két napot kint voltunk.
– Hány ember van a hajón egy ilyen verse-
nyen?
– A szövetség azt mondja, hogy túraversenyen 
minimum három fő legyen a legénység, főleg 
ha éjszakai versenyről van szó. Tehát a Kéksza-
lagon minimum három főnek kell lenni hajón, 
de hogy legyen idő pihenésre, általában in-
kább négyen vagy öten vagyunk.
– Idén idáig kegyes volt hozzátok az időjárás?
– Az időjárást nem tudjuk befolyásolni, csak 
alkalmazkodni hozzá. Örülünk annak, hogy-
ha van szél, süt a nap, és mondjuk nem túlzot-
tan esik az eső, onnantól már minden műkö-
dik. Egy versenyen általában ez nem szokott 
annyira problémás lenni, a lényeg, hogy verse-
nyezni tudjunk. A túrázáshoz, a családi vitor-
lázáshoz viszont meghatározó a jó idő. Tehát 
kellemes, napos idő, kettes-hármas (7-19 km/
óra a szerk.) széllel csodálatos tud lenni a Bala-
tonon.                                                                    -joko-

Fotó: ASE VSC Facebook-oldal/Wollner Pál
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Két számban áll rajthoz a 
párizsi olimpián Pupp Noémi
Verseny versenyt követ a ka-
jak-kenu sportban, az idei 
nyáron felnőtt Európa-baj-
nokság, olimpia, U23-as és if-
júsági Eb, valamint világbaj-
nokság is műsoron van. Az 
Atomerőmű SE versenyzői a 
különböző válogató versenye-
ken sikeresen szerepeltek, és 
kiharcolták a helyet a felnőtt 
és a korosztályos válogatot-
takban. Bedecs Ferenc szak-
osztályvezető az elmúlt hetek-
ben elért eredményekről be-
szélt a Paksi Hírnöknek.

– Két számban indul Pupp 
Noémi a párizsi olimpián. 
Hogyan választották be a ha-
jókba? 
– A második válogatón Pupp 
Noémi egyesben ötödik helye-
zést ért el, párosban pedig má-
sodik lett Fojt Sárával. Ennek 
köszönhetően kvali�kálták ma-
gukat az Európa-bajnokság-
ra, ahol két számban, K4 500 
méteren és K2 1000 méteren 
is aranyérmet nyertek. Az Eu-
rópa-bajnokság után a sport-
bizottság döntése alapján jú-
nius 26-án a női kajak négyes 
500 méteres távon ment egyet 
Noncsival, majd Lutz Annával 
is. Minimális különbséggel, a 
Noémivel felálló négyes volt a 
gyorsabb, így a szövetségi ka-
pitány úgy döntött, hogy ő ke-
rül be az olimpiai csapatba. Két 
versenyszámban áll rajthoz Pá-
rizsban, K4 500 méteren Fojt 
Sárával, Csipes Tamarával, Ga-
zsó Alida Dórával, valamint K2 
500 méteren Fojt Sárával.       
– Mi a helyzet az ASE fér� ver-
senyzőivel? 
– A fér� versenyzőinknek nem 
jött össze az olimpián való rész-
vétel, Kollár Kristóf technikai 
tartalékként szerepel a magyar 
csapatban. Ez azt jelenti, hogy-
ha sérülés történik, akkor ké-
szen kell állnia, hogy átvegye a 

sérült sportolótárs helyét. Re-
méljük, hogy nem lesz rá szük-
ség, és azok a �úk tudnak in-
dulni, akik kiharcolták ennek 
jogát. A �úk közül a szegedi 
Eb-n Vajda Bence kajakpáros 
1000 méteren Európa-bajno-
ki ezüstérmet szerzett, Kollár 
Kristóf C2 1000 méteren ötö-
dik helyen ért célba. Besenyei 
Ádám kenu kettes 200 méteren 
nem került a döntőbe. A máso-
dik válogató után a �úknak ma-
radt az U23-as Eb és vébé, illet-
ve a nem olimpiai számos vi-
lágbajnokság, melyet augusztus 
22. és 25. között Szamarkand-
ban, Üzbegisztánban rendez-
nek. Oda a felnőtt magyar baj-
nokságban elért eredmények 
alapján fognak válogatni.
– Milyennek ítéled az U23-as 
Eb szereplést?
– Pozsonyban Hodován Dávid 
Fodor Nicholasszal C2 1000 
méteren indult, és jó verseny-
zéssel a második helyen futot-
tak be. Juhász István Molnár 
Csanáddal 500 párosban indult, 
és harmadikak lettek, azt tudni 

kell, hogy  felkészülésüket sok 
körülmény nehezítette. Pisti-
nek megfájdult a válla, ki kellett 
hagynia két hetet, aztán úgy tíz 
napja 39 fokos láza volt, emiatt 
is kihagyott három napot, úgy-
hogy ez a helyezés egy kisebb 
csoda. Ráadásul még csak 19 
éves, Csanád pedig 20, az U23-
as korosztályban ez ezért is na-
gyon jó eredmény. Kollár Kris-

tóf 1000 méter egyesben na-
gyon bátor versenyzéssel 700 
méterig vezetett, még 900 mé-
ternél is a második helyen volt, 
végül ötödik lett, C1 200 mé-
teren pedig – amire nem na-
gyon készültünk –, hatodik-
nak futott be. Azt azért tudni 
kell, hogy Kristóf felnőttben és 
U23-ban párhuzamosan ver-
senyzett a világkupán és a fel-
nőtt Európa-bajnokságon. Volt 
öt hétvégéje, amikor folyama-
tosan stresszhelyzetben kellett 
bizonyítania, ami azért fejben 
elég megterhelő. Ennek ellené-
re ezt ügyesen megoldotta. Jú-
lius 17. és 21. között a bulgá-
riai Plovdiban lesz az i�úsá-
gi és U23-as világbajnokság, 
úgyhogy az Eb után kaptak pár 
nap pihenőt a �úk, aztán me-
gyünk Szegedre másfél hét-
re edzőtáborba, onnan pedig 
utazás Bulgáriába. Ott Juhász 
István Molnár Csanáddal C2 
500 és C4 500-as számban in-
dul. Kollár Kristóf C1 200, és 
C1 1000 méteren versenyez, 
és tagja lesz a négyes hajó-
nak is. Hodován Dávid Fodor 
Nicholasszal C-2 1000 méte-
ren küzd majd a helyezésekért.

Kovács József

Fotók: Szép Zsóka/archív (fent), kajakkenusport.hu (lent)
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Sorra nyeri a versenyeket Kiszli Vanda

A 7. Ultrabalaton teljesítése előtt 
fogalmazódott meg a Paksi SE táj-
futóiban, hogy megméretnék ma-
gukat a másik nagy tókerülő ver-
senyen is, az Ultra Tisza-tó 130 
kilométeres váltófutáson. A ver-
senyre négy fős csapattal regiszt-
ráltak, és nekivágtak a kétkörös 
viadalnak. Beszámolójuk szerint 
minden indulót nagyon megvi-
selt az árnyékmentes forróság és 

a 8-10 kilométeres szakaszok. En-
nek ellenére csapatuk 4:52-es át-
lagtempóval 10 óra 34 perc alatt 
teljesítette a távot, így összetett-
ben 6., a négy fős fér� kategóriá-
ban pedig 3. helyezést szereztek a 
Böröcz Ildikó, Pach-Nyirati Éva, 
Molnár Zsolt, Kiss Gábor összeál-
lítású csapatukkal, amelyet Schrei- 
ner Ferenc és Aradi Tamás segí-
tettek bringás kísérőként.           -gy-

Jól sikerült az évkezdés 
Janóczkiné Kiszli Vandának, 
és a folytatás is hasonlókép-
pen alakult. A brandenburgi 
világkupáról két aranyérem-
mel tért haza, legutóbb pedig 
a válogató versenyeken – me-
lyek kvali�kálnak az Európa-, 
és a világbajnokságra –, szere-
pelt kiválóan az Atomerőmű 
SE versenyzője. 

– A világkupán a rövid és a 
hosszútávon is a te nyakadba 
akasztották az aranyérmet. Mi-
ben volt más ez a verseny, mint 
az előzőek? 
– Idén volt egy bevezető szám is, 
amit most rendeztek meg elő-
ször. Ez a mixváltó, ami két női 
és két fér�tagból áll. Lényegében 
rövidkörös verseny, mindenki-
nek van egy köre, és a futószaka-
szon váltják egymást a csapatta-
gok. Ez nagyon látványos és na-

gyon izgalmas. De ez még csak 
próbaversenyként szerepelt a 
programban. Ezen kívül csak rö-
vid és hosszú távú versenyeket 
rendeztek Brandenburgban, si-
került mindkét számot megnyer-
nem. Idén páros számokat nem 
rendeztek. 
– Mennyire volt erős a mezőny? 

– A világkupákra a csapatok fő-
ként �atalokat hoznak el, akik 
esetleg nem kapnak annyi ver-
senyzési lehetőséget, mint a job-
bak, ha lehet így fogalmazni. Volt 
egy-két versenyző, akit ismertem 
már korábbról, de például a nagy 
ellenfeleim, a spanyol és a svéd 
lány, nem indultak. De így is volt 

egy nagyon ügyes spanyol és egy 
angol versenyző, akik meglep-
tek, �atalabbak, mint én, de na-
gyon ügyesek és motiváltak. Lesz 
utánpótlás, az biztos. 
– Egyik verseny követi a mási-
kat. Nagyon sűrű az idei prog-
ram. Mi vár még rád? 
–Szerencsére mindkét győri vá-
logató versenyem jól sikerült, így 
július végén jöhet az Európa-baj-
nokság a lengyelországi Poznan-
ban. Szeptember közepén pedig 
Horvátországba utazok a világ-
bajnokságra.
– Az Európa-bajnokságon egyé-
niben és párosban is indulsz? 
– Egyéniben mindenképpen. 
A páros még kérdőjeles, ez is 
a válogató alapján dől majd el. 
Meglátjuk, hogy mire lesz elég 
a mostani felkészülés. Edzünk 
rá, hetente egyszer párosozunk, 
szerintem izgalmas lesz a páros 
is, ha indulok.                                  -dt-

Tájfutók sikere

Fotó: kajakkenusport.hu

Fotó: magánarchívum
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A rejtvény fõsoraiban
szavait rejtettük el. 

☺

☺
Ez a neve az egy héten át zajló paksi ze-
nei programnak. A  megfejtéseket jú-
lius 19-ig várjuk a 7030 Paks, Dózsa 
György út 51–53. címre, vagy emailben 
a paksihirnok@gmail.com-ra. A  név 
mellé telefonszámot is kérünk. Előző 
játékunk nyertese: Feil József

Megfejtésével egy, a szervezők 
által felajánlott ajándékcso-
magot nyerhet.

Fotó: Molnár Gyula

Fűnyírás, fűkaszálás, bozótirtás! 
Vállalom kertek, udvarok, terek, 
nyaralók, elhanyagolt területek 

megtisztítását, gondozását alkal-
manként vagy akár rendszersen is. 

Számlaképes vagyok!

Érdeklődni: 06-20/204-62-97
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